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Zápis ze zasedání Rady Justiční akademie  

ze dne 7. 10. 2022 

 
 
V úvodu předseda Rady JUDr. R. Fiala, uvítal přítomné členy Rady Justiční akademie, jakož i ředitelku 

Justiční akademie Mgr. Ludmilu Vodákovou jako hosta a konstatoval, že Rada je v souladu s platným 

Statutem Justiční akademie způsobilá jednat a usnášet se (přijímat rozhodnutí). 

 

Účast: podle prezenční listiny 
 
 
Program: 
 

I. Projednání a schválení návrhu „Plánu vzdělávání Justiční akademie na rok 2023“ 

II. Návrh nových lektorů a informace o nových vzdělávacích akcích dosud neprojednaných Radou 

III. Různé 

 
 

I. Projednání a schválení návrhu „Plánu vzdělávání Justiční akademie na rok 2023“ 

 

Ředitelkou předložený návrh plánu vzdělávání na rok 2023 zahrnuje všechny požadavky jak ze soudů 

a státních zastupitelství, tak i z Ministerstva spravedlnosti a partnerských organizací. Jednotlivé oblasti 

vzdělávání byly nejprve podrobně projednány v pracovních skupinách a vzešlé výhrady a připomínky 

v rámci jednání jednotlivých pracovních skupin byly plně zapracovány. 

 

Připomínky Rady k jednotlivým oblastem „Plánu vzdělávání na rok 2023 - diskuse“ 

Z důvodu velkého pracovního vytížení se za oblast trestního soudnictví nemohl pracovní skupiny 

zúčastnit JUDr. F. Púry, proto své podněty a připomínky na doplnění vzdělávacího plánu na rok 2023 

vznesl v rámci projednávání vzdělávacího plánu jako celku. 

 

Trestní soudnictví - připomínky k zapracování: 

 

- str. 22 - opravit název semináře, místo „Principiální ukládání trestu v praxi“ nově nahradit „Principy 

ukládání trestu v praxi“, zkrátit délku semináře na 2 dny, doplnit lektorský sbor o lektora  VS a NS, 

(nejlépe z odvolacích soudců) např. JUDr. V. Král. 

 

- str. 24 - zvážit časovou dotaci semináře „Trestní řád, trestní zákoník - vybraná problematika“, doplnit 

lektorský sbor o soudce lektora z NS, obsahovou náplň semináře konzultovat s JUDr. F. Púrym, pokud 

se sám nebude lektorsky na semináři podílet. 

 

Ředitelka Justiční akademie k tomu doplnila, že časová dotace semináře „Trestní řád, trestní zákoník - 

vybraná problematika“ bude operativně upravena podle stanoveného obsahu.  

 

- str. 24 - u semináře „Trestné činy proti míru a válečné trestné činy“ vznesl JUDr. F. Púry dotaz, zda je 

tento seminář zařazen na požadavek některého ze soudů nebo na čí podnět.  

 

Mgr. L. Vodáková v odpovědi sdělila, že seminář je zařazen na základě požadavků vrchních soudů. 

Předběžný obsah semináře byl nastaven ve spolupráci s JUDr. T. Foldynou a s JUDr. R. Fremrem. 

Ředitelka Justiční akademie JUDr. F. Púryho ujistila, že v momentě, kdy se bude program semináře 

konkretizovat, bude s ním jeho obsah konzultován.   
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- str. 28 - u semináře „Legalizace z trestné činnosti“ JUDr. F. Púry doporučil domluvit „záštitu“ 

s předsedou Nejvyššího soudu JUDr. P. Angelossym, Ph.D. a nejvyšším státním zástupcem JUDr. I. 

Střížem, dále doplnit lektorský sbor o zástupce z některého okresního a krajského soudu.  Zároveň 

doporučil upravit - rozšířit název semináře, aby lépe vystihnul obsah a šíři tématu semináře.   

 

- str. 28 - podle místopředsedy Rady Justiční akademie JUDr. J. Bureše u oblasti trestního soudnictví 

chybí na str. 28, u semináře „Zajišťování majetku, jeho správa a související otázky II.“, pohled na 

zajišťující instituty a střet s dědickým právem. Chybí i vazba na dědické řízení.  V této souvislosti proto 

vznesl požadavek na doplnění obsahu semináře o výše uvedené téma z pohledu insolvenčního a 

exekučního, pohledu věcného a pohledu knihovně katastrálnímu včetně doplnění lektorského sboru o 

přednášející z NS, kteří se na dané téma specializují. JUDr. J. Bureš doplnil, že je případně ochoten se 

sám na lektorské činnosti podílet. 

 

- str. 29 - u semináře „Trestní odpovědnost právnických osob“ JUDr. F. Púry vznesl dotaz, zda se jedná 

o opakování semináře a zda i nadále o toto téma trvá zájem. 

 

Ředitelka Justiční akademie sdělila, že se vzhledem k velkému zájmu jak ze strany soudců, tak i státních 

zástupců, jedná o opakování semináře. 

 

- str. 29 - u semináře „Daňová, hospodářská a majetková kriminalita“ upravit název semináře na „Jiná 

daňová, hospodářská a majetková kriminalita“.  

 

Z krátké diskuse k tomuto semináři a jeho lektorskému sboru vyplynulo, že vhodného lektora na téma 

kryptoměny je problematické vyhledat. Takový lektor musí tuto problematiku znát alespoň z civilního 

pohledu. JUDr. P. Šuk bude proto ředitelce Justiční akademie nápomocen při vyhledávání lektora - 

odborníka na dané téma. Zároveň však upozornil, že problematika kryptoměn se dotýká i téma 

kyberkriminality.  

 

- str. 31 - u semináře „Kulatý stůl - specialisté na MJS - soudci“ doplnit lektorský sbor o soudce NS z 11. 

senátu např. JUDr. A. Draštíka, JUDr. T. Durdíka.  

 

- str. 34 - u semináře „Drogová trestná činnost“ zajistit z 11. senátu NS případnou alternativu za JUDr. 

T. Durdíka vzhledem k jeho velkému pracovnímu vytížení.  

 

- str. 35 - u seminářů pořádaných Justiční akademií na základě požadavků VS, VSZ, KS a KSZ je 

předběžně stanoven termín konání pro KS Hradec Králové 14. - 16. června 2023. 

 

V obecné diskusi JUDr. J. Bureš upozornil na zcela chybějící seminář „Škoda jako znak skutkové 

podstaty trestných činů“. Do budoucna se počítá s uspořádáním takovéhoto semináře na Nejvyšším 

soudu, ale je nutné se již zabývat možností toto téma zařadit do systémového vzdělávání v oblasti 

trestního soudnictví.  

 

Podle členů Rady se jedná o tak zásadní téma, že ředitelce Justiční akademie bylo doporučeno zařadit 

tuto vícedenní vzdělávací akci do plánu vzdělávání na rok 2023. První ze seminářů by se mohl 

uskutečnit na jaře 2023, avšak až po úvodním semináři pořádaným Nejvyšším soudem ČR.  

Rada doporučila k lektorskému zajištění oslovit JUDr. P. Vojtka, JUDr. J. Říhu, Ph.D., JUDr. P. Mikeše, 

Ph.D. a JUDr. J. Bureše.  

 

Oblast správního soudnictví - podněty a připomínky: 

 

Za oblast „Správního soudnictví“ JUDr. PhDr. K. Šimka LL.M., Ph.D informoval Radu o úvodním 

semináři „Mezinárodní sankce“, který se bude konat na Nejvyšším správním soudu dne 2. listopadu 

2022 a souvisí s připravovanou novelou zákona. Přítomni budou jednak zástupci Ministerstva 
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spravedlnosti ČR, kteří jsou autoři zákona, zástupci Vlády ČR, zástupci Nejvyššího soudu a Nejvyššího 

správního soudu, zástupci krajských soudů a městského soudu. Přizváni budou též zástupci Advokátní 

komory. S Justiční akademií je tento seminář již předjednán. Pokud seminář bude Radou schválen, 

bude zařazen jako vzdělávací akce nad plán. 

 

Po krátké diskusi Rada vyslovila souhlas se zařazením semináře „Mezinárodní sankce“ jako vzdělávací 

akci nad plán. 

 

Usneseno: 

 

Rada bere na vědomí zařazení nově předložené vzdělávací akce jako doplněk ke stávajícímu platnému 

plánu vzdělávání. 

 

 

1. Předseda Nejvyššího správního soudu referoval o jednodenních oborových seminářích, které 

dlouhodobě pořádá Nejvyšší soud ve spolupráci s Komorou daňových poradců, se Spolkem na 

ochranu osobních údajů, s Úřadem na ochranu osobních údajů, s Ministerstvem financí ČR a 

to i za účasti soudců. Podobně jsou koncipovány semináře z oblasti hospodářské soutěže, 

veřejných zakázek a energetického práva. Nejvyšší soud do budoucna plánuje uskutečnit 

mezioborově i seminář na stavební zákon a územní plánování. Podle předsedy Nejvyššího 

soudu se osvědčila i třídenní vzdělávací akce pro soudce správních soudů, kde došlo k 

vzájemné výměně zkušeností a poznatků z praxe.  

 

2. JUDr. PhDr. K. Šimka LL.M., Ph.D poděkoval ředitelce Justiční akademie za velmi dobře 

fungující jazykové kurzy, zejména kurz anglického jazyka a zároveň požádal ředitelku Justiční 

akademie Mgr. L. Vodákovou, zdali by Justiční akademie mohla ve stejném rozsahu pořádat i 

kurzy německého a francouzského jazyka.  

 

V odpovědi ředitelka Justiční akademie sdělila, že možnost zavedení dalších cizích jazyků do 

vzdělávání prověří a předsedu Nejvyššího správního soudu bude o výsledku informovat. 

 

3. Předseda Nejvyššího správního soudu JUDr. PhDr. K. Šimka LL.M., Ph.D. požádal jak Radu, 

tak i ředitelku Justiční akademie o zvážení možnosti zařadit do plánu vzdělávání „udržovací 

kurzy“ pro asistenty pro jiná práva, než je právo správní. Místem konání pro tuto cílovou skupinu 

bude Nejvyšší správní soud.  

 

V reakci ředitelka Justiční akademie Mgr. L. Vodáková odpověděla, že tyto vzdělávací akce jsou již 

v plánu zařazeny, stejně tak jako obdobné vzdělávací akce pro krajské soudy, městský soud a další 

soudy.  

 

V rámci diskuse zaznělo, že některé semináře, které jsou již Justiční akademií vypsány nebo teprve 

budou, zejména z oblasti civilního soudnictví, jsou svým zaměřením vhodné i pro asistenty a ti se mohou 

po přihlášení prostřednictvím přihlašovacího systému ASJA, zúčastnit. 

 

K tomu předseda Rady JUDr. R. Fiala vyjádřil názor, že i přes rozdílný pohled na postavení asistentů 

v justici nemá námitek. Souhlasné stanovisko vyslovila i Rada. 

 

Oblast „Lidská práva, ústavní právo“ - podněty a připomínky: 

 

V rámci krátké diskuse bylo ředitelce Justiční akademie Mgr. L. Vodákové doporučeno přejmenovat 

Oblast „Lidská práva, ústavní právo“ na oblast „Lidská práva, ústavní právo a obecné otázky“. 
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Usneseno: 

 

Rada projednala a schválila „Plán vzdělávání na rok 2023“ jako celek s poznámkami a doplněními, které 

jsou uvedeny v „Zápisu“. 

 

 

II. Návrh nových lektorů a informace o nových vzdělávacích akcích dosud 

neprojednaných Radou 

 

V předloženém návrhu nových lektorů a vzdělávacích akcí nad rámec schváleného vzdělávacího plánu 

pro rok 2023 byli k projednání a ke schválení navrženi zejména lektoři z oblasti trestního soudnictví a 

z oblasti „Ekonomická správa soudů a SZ“. Jedna nová vzdělávací akce je z oblasti „Civilního 

soudnictví“. 

 

K předloženému písemnému návrhu nových vzdělávacích akcí a lektorů byl v diskusi vznesen 

požadavek na doplnění lektorského sboru o JUDr. H. Zoubka z Nejvyššího soudu. 

 

Usneseno: 

 

Rada bere na vědomí návrh nově předložené vzdělávací akce jako doplněk ke stávajícímu platnému 

plánu vzdělávání a zároveň schvaluje návrh nových lektorů jako doplněk ke stávajícímu platnému 

seznamu lektorů s připomínkami vzešlými z diskuse.  

 

 

III. Různé 

 

1) V tomto bodu jednání JUDr. F. Púry otevřel otázku zařazení seminářů do vzdělávání, jejichž 

problematika se v mnoha směrech prolíná. Je proto v zájmu najít vztyčné body v daných 

oblastech. Jako příklad uvedl oblast  insolvenčního a trestního práva, daňového a trestního 

práva, medicínského a trestního práva a další. Tyto semináře by se mohly uskutečnit jako 

vzdělávací akce nad plán.  

 

Diskuse: 

JUDr. L. Ceplová se domnívá, že předmětem vzdělávání je sdělovat účastníkům seminářů informace, 

která nejsou sporné, proto v této souvislosti doporučila nejprve uspořádat například pod záštitou 

Nejvyššího soudu „kulatý stůl“, kde by se našel konsenzus mezi spornými otázkami. 

 

Podle předsedy Rady, je-li potřeba takové semináře uskutečnit, budou organizovány nad plán a se 

souhlasem Rady. Z hlediska témat samotných, Nejvyšší soud by měl ve spolupráci s Nejvyšším 

správním soudem nalézt, jak pojmenovávat tyto otázky. Předseda Radě navrhl úvahu, jakou roli v tomto 

má hrát Justiční akademie.  

 

V tomto směru může Rada ve spolupráci s Justiční akademií iniciovat a podpořit setkání na různých 

platformách s ostatními rezortními složkami. Rada Justiční akademie může sehrát roli pouze v tom, že 

může iniciovat setkání představitelů Nejvyššího soudu, Nejvyššího správního soudu a dalších soudů, 

Ministerstva spravedlnosti, Advokátní komory a další akademické sféry, aby se pojmenovaly základní 

oblasti a teprve následně by byla řešena jejich platforma. V návaznosti na tento podnět, ředitelka 

Justiční akademie ve spolupráci s předsedou Rady připraví dopis, ve kterém osloví všechny 

zainteresované subjekty, s informací, že na Radě Justiční akademie bylo toto téma otevřeno a žádáme 

o navržení oblastí, kterým by se dalo průřezově věnovat. 
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Usneseno: 

 

S pověřením Rady Justiční akademie ředitelka Justiční akademie připraví dopis všem zainteresovaným 

subjektům za účelem otevření nových průřezových témat, které přispějí k nalezení sjednocujících prvků 

v judikatuře. 

 

2) V dalším bodu „Různého“ ředitelka Justiční akademie představila hosta, ředitele Odboru 

insolvenčního a soudních znalců Mgr. J. Benýška z Ministerstva spravedlnosti ČR, který přišel 

Radu informovat o změnách a dopadech nové právní úpravy zákona v oblasti soudní znalecké 

a tlumočnické činnosti na Justiční akademii a dalších potřebách, které v meziobdobí vyvstaly. 

V této souvislosti zmínil, zda vzdělávání pro tuto profesní skupinu má zajišťovat Justiční 

akademie nebo Ministerstvo spravedlnosti ČR. Týká se to zejména příprav na vstupní zkoušku 

těchto profesních skupin. Předpoklad je, že ke zkoušce se dostaví cca 9 tis. osob do roku 2025. 

Je však otázkou, kolik účastníků se ke zkoušce ve skutečnosti dostaví i vzhledem k nemalému 

vstupnímu poplatku a vyššímu věku dotčených osob. Dá se však předpokládat, že těmto 

profesním skupinám byly Justiční akademií, ve spolupráci s Ministerstvem spravedlnosti ČR, 

nabídnuty přípravné vzdělávací akce ke vstupní zkoušce, že uchazeči o zkoušku jsou tímto 

krokem motivováni a nedojde tak k razantnímu úbytku soudních znalců a tlumočníků. 

 

Radu také informoval podrobně o nových informačních systémech - datových schránkách, 

evidenci posudků a evidenci úkonů a seznamech soudních znalců, znaleckých kancelářích a 

seznamu soudních tlumočníků a soudních překladatelů. Ten byl spuštěn v červnu letošního 

roku. Justiční akademie se bude podílet na seznamování se uvedených profesí s těmito 

aplikacemi.  

 

Co se týká datových schránek, do dnešní doby je mnoho soudních znalců a tlumočníků, kteří 

se do datové schránky nepřihlásili a neumí s tímto systémem pracovat. Datová schránka je však 

i jedním z nástrojů, jak se přihlásit do databáze evidence posudků a úkonů.  

 

Předseda Rady vznesl dotaz na Mgr. J. Benýška, jak by Rada v těchto souvislostech mohla být 

nápomocna.  

 

Mgr. J. Benýšek se vyjádřil, že doposud se jednalo zejména o metodické vzdělávací akce „ad hoc“, jako 

příklad uvedl seminář „Zkušenosti s novelizovaným právním prostředím znalecké činnosti a 

předcházení chybám znalců v praxi“, který byl určen zejména pro soudní znalce, kteří jsou zapsáni 

v seznamu znalců Ministerstva spravedlnosti ČR. Seminář byl jak účastníky, tak i ministerstvem 

hodnocen natolik kladně, že bylo doporučeno obdobné semináře zopakovat.  

 

Na základě zkušeností se Ministerstvo spravedlnosti ČR domnívá, že by bylo prospěšné tyto profesní 

skupiny uceleně a koncepčně vzdělávat. V této souvislosti se proto obrátil na Radu Justiční akademie 

se žádostí, umožnit a zařadit do vzdělávání Justiční akademie pro tyto cílové skupiny vzdělávací akce 

s tématy, která by napomohla k objektivizaci postupů. Vyvstala potřeba pořádat i přednášky typu např. 

„Psychohygiena pro tlumočníky“, což se týká zejména tlumočníků z ruského a ukrajinského jazyka. 

 

Ředitelka Justiční akademie Mgr. L. Vodáková k tomu doplnila, že tyto vzdělávací akce, které již 

proběhly, jsou i streamované, což umožňuje v rámci jednoho semináře vzdělávat mnohonásobně více 

osob než je možné prezenční formou. 

 

Na základě výstupů z diskuse a sdělených informací předseda Rady JUDr. R. Fiala požádal ředitelku 

Justiční akademie, aby ve spolupráci s ředitelem Odboru insolvenčního a soudních znalců Ministerstva 

spravedlnosti ČR připravila materiál, který bude předložen Radě k projednání a bude obsahovat i 

variantní řešení jak dál postupovat, zda to je z hlediska postavení, smyslu a účelu Justiční akademie 
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možné. Jaká je představa o rozsahu tohoto vzdělávání, a to jak z hlediska významu, ale zároveň se 

zohledněním všech kritérií včetně finančního dopadu na Justiční akademii.  

 

Usneseno: 

 

Rada bere informaci ředitele Odboru insolvenčního a soudních znalců Ministerstva spravedlnosti ČR 

Mgr. J. Benýška na vědomí s tím, že dojde po předložení požadovaného materiálu Radou k dalšímu 

posouzení. Rada se jím bude zabývat na některém ze svých následujících zasedání. 

 

 

3) Mgr. L. Vodáková informovala Radu o Konferenci ředitelů justičních vzdělávacích institucí 

vzdělávací sítě EJTN, které předsedala v rámci předsednictví Evropské unie. Obsahově se 

jednalo o velmi úspěšnou a zajímavou konferenci. Justiční akademie v rámci dopolední části 

prezentovala naše nástroje pro vzdělávání, jako příklad uvedla otitulkované instruktážní 

výukové video pro střední personál. Odprezentováno bylo i video k testování z českého jazyka 

pro zaměstnance, což publikum velmi kladně přijalo a ocenilo. K tomuto videu bylo i mnoho 

dotazů. Konference byla zakončena velmi úspěšnou společenskou akcí v Letenském zámečku. 

 

4) Co se týká provozních informací, ředitelka Justiční akademie informovala Radu o stále 

pobývajících ukrajinských uprchlících na budově „E“ s tím, že vyčkává na informace a pokyny 

o jejich dalším časovém horizontu setrvání. Pro Justiční akademii se jedná o velmi nákladnou 

záležitost.  

 

 

 

Termín konání příštího zasedání Rady Justiční akademie byl stanoven na 9. prosince 2022 

(pátek) od 10,00 hod. Místo konání bude upřesněno v pozvánce. 

 

 

 

Předložené materiály: 

 

- Návrh vzdělávacího plánu na rok 2023 
- Návrh nových lektorů pro vzdělávací akce Justiční akademie dosud neprojednaných Radou 
- Informace o nových vzdělávacích akcích dosud neprojednaných Radou 
- Prezentace hosta ředitele Odboru insolvenčního a soudních znalců Mgr. J. Benýška 

z Ministerstva spravedlnosti ČR 
 

 

 

 

 

Zápis zpracovala: Renata Korábová 

 

 

 

Schválil: JUDr. R. Fiala 


